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Zaļš prieks mums iekšā sēž 
 
 
Saruna ar 11. klases skolnieci Luīzi Martu, kura kopā ar domubiedru pulciņu vasarā pēc savas 
iniciatīvas pludmalē un mežā vāca atkritumus. 
 
- Kāpēc sākāt kaut ko tādu darīt? 
- Nezinu, kaut kā tas dabiski vai pat laikam nejauši sanāca; nebija īpaši izplānots, iecerēts 
iepriekš. Šad tad ar brāli ejam pastaigāties pa mežu; ir kaitinoši uz katra soļa redzēt 
atkritumus, un tā mēs vienreiz tos vienkārši salasījām. Tad citreiz bija līdzi arī draudzene, un 
viņa arī pievienojās. Vasarā brīžiem īsti nebija ko darīt, dažreiz aizbraucām uz jūru vai mežu, 
un dažās vietās bija pilnīga bēdu leja, atkritumu ne gluži ka melns, bet diezgan daudz. Pie 
reizes tad arī savācām. Tā sanāca, ka ar draugiem galu galā gandrīz vienmēr bez pastaigām un 
izklaidēm jūrmalā un mežā uzlasījām gružus. 
 
- Vai tevi interesē arī ekoloģija, vides aizsardzība? 
- Interesē gan. Es vispār cenšos daudz lasīt, interesējos par to, kas notiek Latvijā un pasaulē. 
Mani ir ļoti ietekmējuši, piemēram, attēli un video ar okeāna piesārņojumu: plastmasas 
atkritumi, tajos sapinušies dzīvnieki. 
 
- Kādas iespējas jauniešiem ir ietekmēt norises sev apkārt? 
It kā pirmajā acu uzmetienā liekas, ka īpaši nekādu lielu nav, taču īstenībā ir gan. Pat viens 
cilvēks var daudz ko izdarīt, kur nu vēl vairāki kopā. Mani iedvesmo Grēta Tūnberga, kas ir 
sākusi protestus, lai kaut ko mainītu klimata pārmaiņu lietā. Viņa runā arī par sugu izzušanu, 
gaisa piesārņojumu, mežu iznīcināšanu. No vienas puses, viņa šķiet tāda kā saucēja balss 
tuksnesī, jo tik daudz tiek runāts par ekoloģiju, vides problēmām, bet maz tiek darīts un 
daudzi neliekas ne zinis. No otras puses, viņa ir atradusi savu īpašu veidu, kā pievērst 
uzmanību tam, ko viņa sauc par klimata krīzi, un tas uzrunā arvien vairāk cilvēku. 
 
- Ko cilvēks vēl var darīt, lai kaut ko uzlabotu apkārtējā vidē? 
- Ir daudzas vienkāršas lietas, kurām droši vien var pievērst uzmanību. Piemēram, pirkt mazāk 
produktu plastmasas iepakojumā. Ņemt līdzi daudzreiz lietojamus maisiņus. Šķirot 
atkritumus. Man ir pudele, kurā katru dienu iepildu ūdeni; to plastmasas pudelēs gandrīz 
nepērku. Pati daudzējādā ziņā neesmu ideāls, bet dažas lietas ir pavisam viegli izdarīt, ja vien 
mazliet piedomā.  
 
- Ko tu gribētu darīt nākotnē? 
- Tā īsti līdz galam vēl nezinu, bet savā elementā jūtos tieši dabā. Mani interesē bioloģija, 
dzīvnieki; vilina kaut kas šajā virzienā. 
 
 
 
 
 
 


